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PARTNERSTVÍ MEZI OBCEMI STACHY – RUDERTING
V  rámci spoluprá-

ce mezi obcemi Stachy 
a  Ruderting proběhla 
v  nedávné době dvě se-
tkání. První z nich pro-
běhlo v Jaroškově, kde se 
„O pohár starosty“ utkali 
v  několika disciplínách 
členové střeleckých spol-
ků z  obou obcí. Druhé 
setkání bylo zaměřeno na 
poznávání historie a krás 

Šumavy. Cílem bylo Mu-
zeum Šumavy, Muzeum 
historických motocyklů 
v  Kašperských Horách 
a  samozřejmě návště-
va hradu Kašperk. Obě 
tato setkání proběhla ve 
velmi přátelském duchu 
a my se můžeme těšit na 
příští rok, kdy proběhne 
podobné setkání v  Ru-
dertingu.

Společné foto soutěžících

Zleva: Jan Rataj(předseda střeleckého spolku Stachy), tři nej-
lepší střelci, Petr Lampa(starosta) a Rudolf Müller(starosta)

Přivítání ve Stachách Společné foto před Muzeem Šumavy

Vážení spoluobčané,
s p odzimním časem přichází období, kdy se budeme mož-
ná snažit ještě stihnout, co jsme nezvládli přes léto.

Jak určitě mnozí zaznamenali, již od jara byla zahájena 
část plánované akce „Kanalizace, ČOV a vodovod Stachy“ 
etapou propojení kanalizace do Michalova a trasou pod Já-
chymovem. Během léta následně pokračovaly práce v obyt-
né části Sídliště. Práce v jednotlivých částech obce by měly 
následně probíhat až do poloviny roku 2019. Samozřejmě, že 
související zemní práce s sebou nesou nutnost potřebné tole-
rance a pochopení od nás všech. Dotkne se nás hlavně sní-
žení komfortu užívání veřejných komunikací, jejichž opravy 
budou čekat až na připojení objektů do nového kanalizač-
ního a vodovodního řadu, resp. po připojení na novou ČOV. 
Do konce roku 2017 a zejména v průběhu roku 2018 budou 
plánované práce probíhat v obytných zónách místních ko-
munikací jak centrální části Stachy, tak v Jaroškově, včetně 
dokončení etapy Michalov. V současné době je již zřejmé, že 
obec bude moci i zpětně za předchozí dokončené práce na 
kanalizaci a ČOV částečně fi nancovat z dotačního příspěv-
ku SFŽP, nicméně výraznou část objemu fi nancování musí 
zajistit obec z vlastních prostředků. Tomu byly podřízeny 

realizace dalších plánovaných investičních akcí a bude tak 
rovněž přizpůsoben i návrh fi nančního rozpočtu obce nejen 
na příští rok, ale jistě i na další období. 

Nicméně lze předpokládat, že mimo zajištění potřeb-
ného fi nancování příspěvkových organizací a zájmových 
spolků, nebude rozvoj obce zúžen pouze na uvedou in-
vestici nové kanalizace a ČOV, ale záměrem je realizace 
a dokončení informačního centra s knihovnou v č.p. 79 
a fi nanční zajištění také rekonstrukce polyfunkční budovy 
z objektu stávajícího kina. Stejně tak musí probíhat i prů-
běžné udržovací práce dalších nemovitostí ve vlastnictví 
obce. V předchozím období byla dokončena rekonstrukce 
2. NP v budově obecního úřadu, kde byl zřízen nový za-
sedací a obřadní sál. Rovněž byla provedena rekonstrukce 
tepelného hospodářství bytového domu č.p. 174 pomocí 
olejového vytápění, které by mělo zajistit nepoměrně lepší 
komfort bydlení, zlepšení životního prostředí a v nepo-
slední řadě také snížení nákladů na obsluhu původního 
kotle na tuhá paliva.

Na závěr tohoto krátkého zhodnocení bych rád Vám 
všem popřál příjemné následující dny a celé podzimní ob-
dobí. 

starosta
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ZE ŽIVOTA ŠKOLY A ŠKOLKY
ŠKOLNÍ ROK 2017/2018

Nový školní rok jsme tra-
dičně zahájili 4. září spo-
lečným přivítáním před 
Základní školou. Tento den 
byl tím nejdůležitějším pro 
naše nejmenší spolužáky – 
prvňáky, kterých je v jejich 
třídě 13. Společně jsme jim 
popřáli stále dobrou náladu, 
mnoho školních úspěchů 
a  trpělivé rodiče. Přivíta-
li jsme mezi námi také tři 
nové kolegyně – Hanku Dr-
holcovou, Veroniku Lazno-
vou a  Michaelu Kačmáro-
vou. Těm přejeme, aby našli 

v naší škole dobrý kolektiv, 
pilné žáky a aby je dlouho 
neopouštěla chuť a  jejich 
nadšení vzdělávat děti. 

Do základní školy v září 
nastoupilo 109 dětí a  cel-
kem se na jejich vzdělávání 
bude podílet 12 učitelů, dvě 
asistentky pedagoga a  ve-
doucí školní družiny. 

V  základní umělecké 
škole jsme zahájili výuku 
na obou dvou pracovištích 
– ve Stachách i ve Zdíkově. 
Letos budeme v hudebním 
a  výtvarném oboru vy-

učovat více dětí než v roce 
minulém, z  čehož máme 
neskrývanou radost. Jsme 
rádi, že zažádat o  navýše-
ní kapacity žáků a otevření 
pobočky se jeví jako dobrý 
krok. V  rámci ZUŠky se 
můžeme v  průběhu roku 
těšit na mnoho koncertů, 
výstavy a již v tomto měsíci 
pojedeme na muzikál „Ať 
žijí duchové“.

Mateřská škola má v ak-
tuálním školním roce také 
novinku. Pro předškoláky 
je předškolní rok od tohoto 
září povinný. V chodu ško-
ly se touto změnou nic zá-
sadního nezmění. Budeme 

snad jen častěji spolupraco-
vat s rodiči. První společné 
setkání se konalo již 23. 9. 
Zde byli rodiče seznáme-
ni s  provozním a  školním 
řádem mateřské školy. Ve 
školce od září pracují nově 
4 učitelky a  chůva. Může-
me tedy i  nadále přijímat 
děti od dvou let.

Závěrem snad zbývá jen 
napsat, jsme připraveni 
děti a  žáky naučit maxi-
mum, připravovat pro ně 
různé vzdělávací i zábavné 
akce a těším se, že budeme 
i nadále spolupracovat s ro-
diči a obcí Stachy, tak jak je 
u nás zvykem. Jedeme dál!

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR
V  srpnu byl pro děti 

z naší školy pořádán pří-
městský tábor, který byl 
zaměřen na turistiku 
a  cykloturistiku. Prv-
ně jsme se sešli s  devíti 

dětmi v  pondělí 21. 8. 
a  naším cílem byl hrad 
Kašperk a  rozhledna 
Sedlo. 

V úterý jsme uspořáda-
li zájezd do Písku. Přidalo 

se k nám několik rodičů 
se svými dětmi a  téměř 
plný autobus si to zamířil 
nejprve ke kukuřičnému 
bludišti a  následně do 
Sladovny, kde jsme si 
moh l i  proh lédnout 
výstavu Mraveniště. Děti 
si mohly vyrobit svíčky, 

zahrát si různé hry, 
nebo si jen tak lehnout 
do polštářů a  nechat se 
unášet poslechem knihy 
Malý Princ. 

Další den jsme vyjeli na 
kole směr Borová Lada. 
Cestou jsme se zastavili 
na Chalupské slati a  na 
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Borovce jsme se podívali 
do sovích voliér. Musím 
pochválit všechny děti, 
protože během dne uje-
ly přes 40km a  některé 
tuto vzdálenost zvládly 
na ještě dětských kolech. 
Ve čtvrtek jsme pěšky šli 
z  Hrabických Lad přes 
Obří horu a Světlou horu 
na Kubovu Huť. Cestou 
jsme se podívali k  pra-
menu Volyňky a  napili 
se z  Markétiny studán-
ky. Zpátky domů jsme se 
svezli vlakem, což je vel-
ký zážitek.

Pátek pro nás měl být 
už lehce odpočinkovým 
dnem. Nejprve jsme byli 
na meteorologické stani-
ci na Churáňově a  poté 
jsme překonávali sami 
sebe v  lanovém centru. 

I  naši nejmenší zvládli 
vyšší trať a  dokázali, že 
mají pro strach uděláno. 

Příměstský tábor se 
velice vydařil a  troufnu 
si říci, že nikdo z nás ne-
lituje, že jsme společně 
o prázdninách trávili čas. 
Měli jsme štěstí na dobré 
počasí a dobré lidi, kteří 
nám organizaci a realiza-
ci tábora zpříjemnili. Dě-
kujme tímto panu Radku 
Ventovi za výborný oběd, 
panu Janu Bendaříkovi za 
poutavý výklad o počasí 
na Šumavě, manželům 
Ptáčkovým za obrovskou 
porci lahodných špaget, 
dále panu Milanu Švar-
covi za poskytnutý auto-
bus a  v  neposlední řadě 
i dětem za skvělé zážitky 
a spoustu legrace. 

PODZIMNÍ SLAVNOST
 Ve středu 27. 9. se ko-

nala tradiční podzimní 
slavnost. Každoročně se 
v  rámci této slavnosti 

snažíme vymyslet něja-
ké zajímavé aktivity pro 
děti i pro rodiče. Již delší 
dobu nám ležela v hlavě 

myšlenka obnovení tra-
dice štafetového mara-
tonu, který se ve škole 
běhal před několika lety 
pod vedením pana ře-
ditele Miloslava Hodka. 
Rozhodli jsme se k  jeho 
památce maraton znovu 
uspořádat. Běželi jsme 
54 koleček – tolik let 
bylo panu řediteli a cel-
kově to odpovídá vzdále-
nosti 20 km, což je téměř 
půlmaraton. Běželi jsme 
tedy „Hodkův štafetový 
půlmaraton“. 

V  první chvíli jsme se 
mírně obávali toho, že 
si budeme muset s  ko-
legy předávat štafetový 
kolík mezi sebou a  těch 
20km oběhnout sami. 
Když jsme začali ve čtyři 
hodiny zapisovat jména 
účastníků do propozic 
půlmaratonu, viděli jsme, 
že naše obavy nebyly na 
místě. Děti i jejich rodiče 
se velmi aktivně zapojili 
a celý běh byl velkou zá-
bavou pro všechny pří-
tomné. 

Dobrou náladu nám 
udržovala kapela Šíslband 
a ani ti nemuseli dlouho 
čekat na první taneční-
ky. Během prvních písní 
se objevili ti odvážnější 
a  v  průběhu večera byl 
taneční parket stále plný. 
Hrálo a  tančilo se téměř 
do devíti hodin. 

Již tradičně byla na 
slavnosti soutěž o  nej-
lepší moučník. Maminky 
i  děti se opravdu činily 
a rozhodování nebylo vů-
bec jednoduché. Děkuje-
me všem, kteří se do této 
soutěže zapojili. 

Dále jsme také poděko-
vali dětem, které nám bě-
hem prázdnin pomáhaly 
s  udržováním školního 
pozemku. Všechny děti 
dostaly sladkou odměnu 
a pamětní list. 

Podzimní slavnost se 
opravdu vydařila. Dě-
kujeme všem, kteří nám 
s  její realizací pomohli 
a i těm, kteří se přišli se 
svými dětmi pobavit. 
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ZE ŽIVOTA ZUŠ

Pedagogický sbor ZUŠ Stachy

Vážení čtenáři Stašska,
podzimní příroda je již 

krásně barevná, vítr fouká 
ze strnišť a dny se čím dál 
tím rychleji zkracují. Pod-
zim je obvykle obdobím, 
na nějž se příliš netěšíme, 
protože víme, že nás če-
kají měsíce zimní a teplo-
ty klesající pod nulu.

U nás v základní umě-
lecké škole ale na mys-
li neklesáme. V  novém 
školním roce jsme žáky 
přivítali v téměř nezmě-
něné sestavě. Vedoucí 
ZUŠ, zástupkyně decho-
vého oddělení, pěvecké-
ho sboru a  hudební na-
uky zůstává Eva Hadra-
vová, DiS., na hodinách 
klavíru se žáci budou 
setkávat s  paní učitel-
kou Janou Vítečkovou, 
panem učitelem Mgr. 
Michalem Střelečkem 
a Janem Tláskalem, DiS., 
tóny houslí a akordeonu 
budou znít ze třídy Olgy 
Bončkové a  Mgr. Hed-
viky Vavříkové. Dalšími 
zástupkyněmi dechové-
ho oddělení budou Len-
ka Jůzková Čížková, DiS. 
a Mgr. Monika Turková. 
Kytaristé a zpěvačka za-
míří do třídy Mgr. Marka 
Hambergera a výtvarníci 
budou několikrát v týd-
nu tvořit pod vedením 

Mgr.  et MgA. Venduly 
Slepičkové. 

Během prvních mě-
síců nového školního 
roku se naši žáci pilně 
a  svědomitě připravují 
na nadcházející období 
plné koncertů a  veřej-
ných vystoupení. Ještě do 
konce října si zahrajeme 
na společném koncertě 
ve Vlachově Březí a v lis-

topadu, přesně v  úterý 
13. 11., se na Vás bude-
me těšit na prvním kon-
certě v  hudebním sále 
ZUŠ. V  letošním čase 
předvánočním připravu-
jeme koncerty nejen na 
Stachách, v  prostorách 
ZUŠ či kostele Navští-
vení Panny Marie, ale 
potěšíme i rodiče v kino-
sále ve Zdíkově, kde mo-

hou jejich děti v  tamější 
škole navštěvovat odlou-
čené pracoviště Základní 
umělecké školy Stachy. 
O  přesných datech kon-
certů Vás budeme infor-
movat pomocí plakátů 
a facebookových stránek 
školy. Přeji Vám krásné 
podzimní dny a  těším 
se na společná setkání 
v naší „ZUŠce“.
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TOULKY PODZIMNÍ ŠUMAVOU (FOTO M. STŘELEČEK)
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MICHALOVŠTÍ   POKOŘILI   
NEJVYŠŠÍ   HORU   ČECH 

Nejhezčí   víkend   letošního   
babího   léta   si   “Michalovská   
chasa”   vybrala   k     turistic-
kému výletu   do   Krkonoš.   
Cílem   prvního   dne   byl   je-
diný   vrchol   v    ČR,   jenž   se   
se   svým   profi lem přibližu-
je   velehorám,   tedy   Sněžka.   
Výletníci   si   ke   zdolání   vr-
cholu   vybrali   nelehkou   tra-
su plnou   příkrého   stoupání   
ze   Špindlerova   Mlýna   přes   
Kozí   hřbety   a  Luční   boudu.   
V    hlubokých roklinách   se   
ještě   válela   těžká   mlha,   za   
kterou   občas   prosvítaly   čet-
né   potůčky   proudící   svižně 
do   údolí.   Na   úbočí   svahů   se   
zelenala   lišejníkem   porostlá   
kamenná   moře.   Cestou   od   
Luční boudy,   lemovanou   
klečí   a    borůvčím,   se   mlhy   
rozestoupily   a   ukázaly   sněž-
nou   horu   v    celé   své kráse.   
Zbýval   poslední,   nejstrměj-
ší   úsek   výšlapu. 

Na   samotné   špici   se   
všichni   přesvědčili,   že   nám   
Sněžka   opravdu   o   metr   

“poporostla”. Oproti   sta-
rým   měřením   v   trigonome-
trickém   bodě,   který   ovšem   
neleží   na   nejvyšším   místě 
hory,   potvrdila   nová   přes-
ná   geodetická   zaměření   
metodou   technické   nivela-
ce   nadmořskou výšku   pře-
sahující   1   603   m.   A    to   na   
české   i   polské   straně.   A  ta-
ková   výška   se   musí   osla-
vit! Třešinkou   na   dortu   za   
horolezeckým   výkonem   se   
stala   hruška.   (Jistě   tušíte,   
že   to   byla   hruška skupen-
ství   tekutého.)   Po   památeč-
ní   fotografi i   a    výhledu   na   
česko-polská   panoramata   
už zbývalo   jen   sejít   opět   
dolů.   Tentokrát   směr   Růžo-
vá   hora   a    pak   lanovkou   až   
do   Pece   pod Sněžkou. 

Nedělní   den   patřil   výletu   
ke   skokanským   můstkům   
v   Harrachově   a    k    nedale-
kým Mumlavským   vodo-
pádům.   Už   se   všichni   tě-
šíme,   kam   příště   společně   
vyrazíme...
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HI STORIE  –  KULTUR A

Rok 1986 – pokračování
•  Odstraněna zeď kolem 

bývalé farské zahrady 
a úprava parku.

•  Začala přestavba staré 
budovy bývalého zdra-
votního střediska na 
byty.

•  Po zakrytí Jáchymovské-
ho potoka, za autobuso-
vým nádražím, upravena 
cesta ve směru na Sídliš-
tě za hřbitovem a na Jir-
kalov.

•  Rozšířen vodovod v Úbi-
slavi.

•  Nástavba komínu ZŠ 
a postavena nářaďovna.

•  Penetrace komunika-
cí Chalupy – Studenec 
a Jirkalov – Bláhov – Ří-
hov.

•  Ředitel školy pan Jiří Ko-
pačka odchází do důcho-
du, novým ředitelem je 
jmenován p. Jan Střele-
ček.

•  Stavba sociálního zaří-
zení u fotbalového hřiš-
tě.

Rok 1987
•  V  Michalově postaven 

vodojem. 
•  Rozšíření vodovodního 

řadu pro Stachy, Micha-
lov a Jirkalov.

•  Dokončena rekonstruk-
ce býv. zdravotního stře-
diska.

•  Provedeno nové asfalto-
vání ulic na Sídlišti, na 
Tržišti a v Zemanově; pe-
netrace návsi v Úbislavi.

•  Oslava výročí 200 let 
školství ve Stachách (30. 
a 31. 10.).

•  Krátká lyžařská sezóna 
začala v  únoru a  skon-
čila v  polovině dubna, 
v březnu velké mrazy.

Rok 1988
•  V  sále hotelu Modrá 

Hvězda se ve dnech 23. 

3. – 28. 3. konala úspěšná 
výstava loveckých trofejí 
(1050 návštěvníků).

•  Začalo se stavbou bufetu 
na Zadově.

•  V  srpnu v  okolí Stachů 
zjištěna nemoc včel – 
mor včelího plodu.

•  Dokončeny práce na 
stavbě čekárny a  stano-
viště pojízdné prodejny 
Jednoty v Jaroškově.

•  Lyžařská sezóna pozna-
menána nedostatkem 
sněhu.

Rok 1989
•  Zahájena stavba chaty 

Horské služby na Zado-
vě.

•  Asfaltování silnice Kun-
dratec –Úbislav.

•  Pro nedostatek sněhu se 
neuskutečnil lyžařský 
maratón „Šumavskou 
stopou“, později se na 
Zadově konal 40. ročník 
„Stašské patnácky“ (do 
roku 1955 se její start 
konal ze stašského ná-
městí).

•  16. 11. na Zadově otevřen 
bufet pod stadionem.

•  Byly opraveny pietní 
síň ve Stachách a  škola 
v Úbislavi.

•  Ve Stachách dostavěny 4 
rodinné domy.

•  Krátce po listopadových 
událostech v Praze bylo 
ve Stachách založeno 
„Občanské fórum“ – 
mluvčí pan Antonín Bo-
háček.

•  V prosinci se konaly ve-
řejné schůze občanů.

Rok 1990
•  Oprava a  přestavba 

domů čp. 79 a sousední-
ho domu čp. 211 (dnes je 
zde mj. arménská cuk-
rárna).

•  1. 2. veřejné plenární za-
sedání v  kině Družba – 

odstoupení téměř polo-
viny zastupitelů ve funk-
ci předsedy MNV zůstal 
pan Jan Říha a tajemnice 
pí. Marie Střelečková; po 
jejich pozdějším odstou-
pení národní výbor řídil 
a  zastupoval nově zvo-
lený tajemník Antonín 
Boháček, mluvčí OF.

•  6. 3. byla na pomník 
padlých z podnětu Lido-
vé strany vrácena deska 
T.G. Masaryka.

•  21. 3. byl v Úbislavi usta-
noven nový občanský 
výbor.

•  Oslavy 1. máje se neko-
naly. 

•  30. 8. byli v Úbislavi při 
bouři zasaženi tři turisté 
bleskem.

•  24. 10. se v  obci konaly 
volby do zastupitelstva; 
starostou obce byl zvo-
len Jan Voldřich z  Mi-
chalova, který po několi-
ka dnech na tuto funkci 
rezignoval a  poté byl 
starostou obce zvolen p. 
Vladimír Pešl z  Micha-
lova (rodák z  Churáňo-
va).

•  Koncem roku předána 
do užívání nová budova 
Horské služby na Zado-
vě. 

•  Dosavadní MNV se 
transformovaly na obec-
ní úřady a zastupitelstva 
obcí.

Rok 1991
•  Po restituci byl uzavřen 

hotel „Modrá Hvězda“, 
dnes“ Stachov“.

•  27. 9. souhlas MŠMT ke 
zřízení samostatné ZUŠ 
Stachy (základní umě-
lecká škola; ředitelkou 
školy na základě konkur-
zu jmenována paní Olga 
Bončková).

•  4. 10. Založena firma 
Stavoplast KL majitelů 

Ing. Kamila Žižky a La-
dislava Boříka – největší 
zaměstnavatel obce Sta-
chy.

•  Na podzim odvolán 
z funkce ředitele ZŠ pan 
Jan Střeleček a na zákla-
dě konkurzu jmenován 
ředitelem p. Václav Kra-
ml.

•  28. 10. byla na budově 
Obecního úřadu od-
halena pamětní deska 
místním rodákům gen. 
V. Kalinovi a gen. J. Bar-
tíkovi.

•  V závěru roku ukončeny 
stavební úpravy domů 
čp. 79 a čp. 211 a obča-
nům předáno 8 bytů.

Rok 1992
•  Zlikvidována nepovole-

ná skládka domovního 
odpadu za autobuso-
vým nádražím, odpad 
je odvážen Technickými 
službami Vimperk na 
skládku sloužící městu 
Vimperk.

•  Nicovští občané v  re-
ferendu 52 % platných 
hlasů rozhodli o vzniku 
samostatné obce Nicov 
s osadami Řetenice, Stu-
denec a Popelná.

•  Po restituci došlo k uza-
vření dřevopodniku Sta-
chy.

•  V budově bufetu „U Lva“ 
vznikla nová provozov-
na na úpravu záclonovin 
(23 zaměstnanců).

•  V Úbislavi budována čis-
tička odpadních vod.

•  Provedeny restituce ze-
mědělské půdy, soukro-
mě začalo hospodařit 10 
zemědělců. 

•  Změna ve vedení mateř-
ské školy; do důchodu 
odešla dlouholetá ředi-
telka pí.Jaroslava Vold-
řichová, na základě kon-
kurzního řízení jmeno-
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vána ředitelkou pí.Věra 
Randáková.

•  Vedením obecní matri-
ky pověřena paní Marie 
Foltýnová.

•  V Kůsově uzavřena smí-
šená prodejna Jednoty.

•  K  31. 12. trvale žilo 
v obci 1325 obyvatel . 

•  Rok 1992 byl velmi su-
chý (v  zimě nedostatek 
sněhu při silných celo-
denních mrazech, v létě 
nedostatek srážek).

Rok 1993
•  Od 1. Ledna získala ZŠ 

právní subjektivitu, tj. 
škola sama o sobě rozho-
duje a  má stálý přehled 
o fi nančním hospodaře-
ní.

•  Provedena rekonstrukce 
vodovodu v části Sídliště 
až k poště.

•  V  nákupním středis-
ku zrušena průmyslová 
prodejna Jednoty, fi rma 
Stavoplast KL zde zřídila 
prodejnu se stavebními 
a  instalačními potřeba-
mi.

•  V  domě čp. 231 na ná-
městí otevřena od čer-
vence prodejna potravi-
na a zeleniny pana Jaro-
slava Beneše.

•  V čp. 79 zřízena pobočka 
České spořitelny.

•  Ke dni 31.12. žilo v obci 
Stachy 1207 obyvatel.

Rok 1994
•  V  obci registrováno 76 

soukromých podnika-
telů (cca 1/3 z  nich má 
příjem z  podnikání jen 
příjmem doplňkovým).

•  V letní turistické sezóně 
slouží skokanský můstek 
na Zadově jako vyhlíd-
ková věž s občerstvením; 
provozovatel cestovní 
kancelář Šumika pana 
Adolfa Žižky ml.. 

•  V  nákupním středisku 
Jednota uzavřela prodej-
nu textilu a obuvi.

•  V čp. 76 u Štouralů ote-
vřena prodejna obuvi (pí. 
Eva Benešová a  Marie 
Kyznarová).

•  Po volbách konaných 
v listopadu byl starostou 

obce znovu zvolen pan 
Vladimír Pešl.

•  Promítání fi lmů v  kině 
se koná jen v období tu-
ristické sezóny .

•  V  roce 1994 nezvykle 
horké léto, červenec – 
srpen nad 30 st. C, sráž-
kově podprůměrný.

•  V meteorologické stanici 
Churáňov instalováno 
zařízení na měření ra-
dioaktivity ovzduší.

Rok 1995
•  Opravena fasáda na bu-

dově obecního úřadu 
a základní umělecké ško-
ly.

•  Vystavěna opěrná zíd-
ka při ulici pod parkem 
a  vydlážděn zde chod-
ník.

•  Prodloužena kanalizace 
u býv. jatek a v Zemano-
vě , napojení na stávající 
kanalizační síť.

•  Vyasfaltovány komu-
nikace do Jáchymova 
a k býv. škole na Zadově. 

•  Rozsáhlá rekonstrukce 
býv. hotelu Modrá Hvěz-
da a  jeho přejmenování 
na historický název Sta-
chov.

•  V ZŠ po více než 200 le-
tech nebyla pro nedosta-
tek dětí otevřena 1. třída.

•  Rok 1995 byl srážkově 
nadprůměrný, v létě čas-
té bouřky (41).

Rok 1996
•  V Šebestově opraven ho-

tel „Zlatá Hvězda“. 
•  Zrekonstruována kůlna 

po panu straviteli Ka-
dlečkovi na obecní gará-
že a 1 byt.

•  V Úbislavi rekonstrukce 
veřejného osvětlení.

•  Pro školní rok 1996/97 
zapsáno do 1. třídy 22 
dětí.

•  Za působení polského 
kněze Eduarda Kabáta 
provedeny klempířské 
práce na věži kostela 
Navštívení Panny Marie 
a prostranství před hlav-
ním vchodem vydláž-
děno stavební firmou 
Stavoplast KL jako spon-
zorský dar.

Rok 1997
•  Obec Stachy koupila po-

zemky od soukromého 
vlastníka v  části Stachy 
– sever – pro stavbu ro-
dinných domů.

•  Opraveno veřejné osvět-
lení v obci, opraveny au-
tobusové zastávky v ka-
tastru obce.

•  Oslava stého výročí za-
ložení hasičského sboru 
ve Stachách.

•  Činnost zahájil fotbalo-
vý oddíl žen.

•  13. 8. při povodni protr-
žena hráz rybníka v Úbi-
slavi.

•  Obec odprodala budovy 
jatek a skladu fi rmě Sta-
voplast KL.

•  Opraveny místní komu-
nikace do Jaroškova, Jir-
kalova a Michalova.

•  V  listopadu ze všech 
funkcí odstoupil pan 
Antonín Boháček.

Rok 1998
•  Na poli u  Úbislavi zá-

hadné obrazce v obilí.
•  Kemp v Úbislavi prodán 

panu Adolfu Žižkovi ml. 
•  Zrušeny veřejné telefon-

ní stanice.
•  V  době nemoci zastu-

poval starostu obce pan 
František Švarc z  Jáchy-
mova. 

•  21. 11. zemřel starosta 
pan Vladimír Pešl; a ná-
sledně 29.11.byl novým 
starostou obce Stachy 
zvolen RNDr. Petr Šebe-
lík z Úbislavi.

Rok 1999
•  4. 7. slavnostně odhalen 

obecní znak a  prapor. 
Znak i  prapor předsta-
vují původní podobu 
králováckého erbu. Zele-
ný podklad symbolizuje 
barvu hlubokých lesů 
Královského Hvozdu, 
zlatý lev vyjadřuje pří-
slušnost Králováků ke 
královské komoře, v  tla-
pách drží zlaté rychtářské 
právo jako výraz samo-
statnosti a nezávislosti. 

•  V  Úbislavi obnovena 
činnost hasičského sbo-
ru a 14. 8. se zde konala 

oslava stého výročí jeho 
založení.

•  26. 11. byla v Zadově po-
blíž Klostermannových 
skal odhalena pamětní 
deska místnímu rodáku 
– skláři a autorovi písně 
„V té krásné Šumavěˇ

•  Andreasi Hartauerovi 
(narozen 28.11. 1839, na 
Staré Huti nad Kůso-
vem).

Rok 2000
•  V  jeden právní subjekt 

spojeny ZŠ a ZUŠ – nový 
název Základní škola 
a  Základní umělecká 
škola Stachy (ředitelem 
školy pan Václav Kraml, 
zástupcem ředitele pí. 
Olga Bončková).

•  18. 1. požár hospody 
v Úbislavi

•  Na Zadově na sjezdovky 
instalován zasněžovací 
systém.

•  V  červnu předáno do 
užívání 7 renovovaných 
bytů v domě čp. 318.

•  12. 8. v Úbislavi přemís-
těn do malého parku 
obnovený Kohoutí kříž 
a  požehnán knězem 
Dominikem Holickým.

•  Doplněk do 70. let 20. 
století

•  Z  iniciativy stachov-
ských farníků, zejmé-
na pana Jana Voldřicha 
z  Michalova, byla pro-
vedena generální opra-
va exteriéru i  interiéru 
hřbitovního kostela Pan-
ny Marie Sedmibolest-
né ( postaven v  r.1781). 
Po skončení opravy byl 
kostel v roce 1972 znovu 
slavnostně vysvěcen.

•  Za historické informa-
ce děkuji pamětníkům 
z  řad stachovských ob-
čanů; některé další in-
formace jsem čerpala 
z obecní kroniky, z prá-
ce „Budování a výstavba 
střediskové obce Sta-
chy“ a práce pana Jiřího 
Kopačky o historii Úbi-
slavi.

•  Konec údajů o  událos-
tech dvacátého století ve 
stachovské obci. 

Marie Puschmanová
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STARÁ ŠUMAVA ZŮSTÁVÁ, LIDÉ ODCHÁZEJÍ
My, co již pamatujeme 

Šumavu pár desítek let, 
zažíváme nejrůznější pro-
měny, které souvisí se změ-
nou režimu ve státě, od-
straněním železné opony 
a  rozmachem turistického 
ruchu. Samozřejmě histo-
rie Šumavy, té staré, Klos-
termannovské, trvající celá 
staletí, se naprosto nedá 
srovnávat s námi, kteří pa-
matují pouze malou část 
šumavské historie.

Stará Šumava se nám po-
měrně často a  opakovaně 
– teď mám zase na mysli 
mladou historii – ukazuje, 
a  sice v  různých progra-
mech, fi lmech, v  televizi. 
Naprosto autentické spo-
jení se Šumavou jsou na-
příklad fi lmy Pod jezevčí 
skalou, Za trnkovým ke-
řem a další. A zase: střípky 
dějů, jednotlivé osoby, kte-
ré ztvárňují buď profesio-

nální herci anebo ,,přímo 
domorodci z Kvildy“. Mně 
osobně vrací do vzpomínek 
na Šumavu záběry z fi lmů 
na starou šumavskou hos-
podu pod vedením Josefa 
Přesličky, obchod na Kvil-
dě, který mimochodem 
vypadá stále stejně až do 
současné doby, na dnes již 
zrušené kvildské Pile kvild-
ští rodáci. Řidič autobusu 
Praha-Kvilda pan Vlasatý, 
též ,,Kvilďák“. S  ním jsem 
mnohokrát autobusem 
na Kvildu jel, zrovna tak 
jako jsem mnohokrát sta-
rou dobrou Přesličkovskou 
hospodu navštívil. A  když 
se prostřednictvím filmů 
přenesu na Zadov, tak zase: 
Pucalka, kterou jsem mno-
hokrát navštívil, respek-
tive nakukoval zpovzdálí 
a  také jak opakovaně létal 
vrtulník se stavebním ma-
teriálem na stavbu hotelu 

Stavbař (dnes hotel Zadov). 
Stavbyvedoucím byl tehdy 
pan Vojtíšek, opakovaně 
jsme se spolu potkávali na 
lyžařských běžeckých zá-
vodech na churáňovském 
stadionu, jako na příklad 
na Stašské patnáctce, Zdí-
kovských lesních samotách 
, Vimperské třicítce či Jar-
ním běhu. Když pan Voj-
tíšek dohlížel na stavbu ,, 
Stavbaře“, tak jsem mu tro-
chu záviděl, že je často na 
Zadově. Ale vše je relativní, 
on byl hodně pracovně vy-
tížen, já byl na Zadově, na 
tréningy a  na závody čas-
to, paradoxně hned vedle 
Stavbaře v  chalupě u  Ko-
nopické Leonky. 

V  závěru šumavské zpo-
vědi zůstanu na Zadově, 
je to možná trochu již nad 
rámec mého uveřejněného 
šumavského seriálu, a  sice 
se obloukem vrátím na 

začátek tohoto článku, re-
spektive k jeho názvu Lidé 
odcházejí. Za posledních 
pár měsíců, respektive krát-
ké období, které v  historii 
Šumavy znamená pouze 
malý časový střípek, zemřel 
hospodář Vašek v  chalupě 
Konopické Leonky, ode-
šel Áda Pavlů a  také Fran-
ta z  Churáňova, který pro 
mě znamenal opravdového 
pamětníka té ,, staré dobré 
Šumavy“. Občas jsem se za 
ním zastavil, prohodil pár 
slov zrovna tak jako s  jeho 
synem Honzou, který již 
také není mezi námi. 

Poopravím tak název to-
hoto článku: Stará Šumava 
zůstává, ale stále více již 
jen ve vzpomínkách sta-
rousedlíků či ve filmech 
a  knihách. Bohužel pří-
mých pamětníků ubývá, 
tak to prostě je.

Miroslav Zachariáš

TÝDEN 
KNIHOVEN

V  týdnu knihoven naši knihovnu 
navštívili prvňáčci s  paní učitel-
kou Dankou Reindlovou. Prohlédli 
si knihovnu se vším všudy. Objevi-
li spoustu nepoznaného, knihy pro 
děti, pro dospělé, naučnou litera-
turu, vybrali si k prohlížení hlavně 
knihy o  zvířatech, zvítězili samo-
zřejmě dinosauři, pavouci, kočky, 
medvědi. Děti byly ukázněné a velmi 
milé. Vyprávěli jsme si několik pohá-
dek ze Špalíčku od Františka Hrubí-
na a nakonec jsme si jednu pohádku 
zahráli. Pohádka O veliké řepě děti 
zaujala a byly rády, že si v ní mohly 
všichni zahrát. Usměv dětí a  jejich 
radost je velice vzácný a povzbuzuje 
knihovnici v další práci.

Prosba
Obracím se na občany, kteří se ještě upamatují na milou paní učitelku Marii Kalinovou, 

aby své vzpomínky třeba jen velmi stručné napsali a vhodili do schránky OÚ, nebo mě 

osobně kontaktovali. Vítány jsou také fotografi e, které samozřejmě budou vráceny. 

Předem děkuji. Marie Puschmanová
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Je mi 86 let. V  Micha-
lově jsem prožila vlastně 
pouhých 8 let, ale v  mém 
srdci zůstal nejkrásnější 
vzpomínkou a  jak se sta-
rým lidem stává, stále se ve 
vzpomínkách do Michalo-
va vracím.

Přistěhovali jsme se sem 
v roce 1938 z jara, když jsem 
chodila do 1. třídy. Moje 
matka odtud pocházela 
(Voldřichovy Jáchymov), 
otec pocházel z Orlických 
hor. Byl vyučen ševcem, 
oba rodiče mu zemřeli brzy 
a  vychovávala ho sestra. 
Měli kruté dětství.

Otec byl v 1. světové vál-
ce, odkud si přinesl pod-
kopané zdraví a  ve 47 le-
tech zemřel. Celý čas, co 
jsme bydleli v  Michalově, 
kam jsme se právě kvůli 
otcově nemoci přestěho-
vali z Holic, byl nemocen, 
a když mi bylo 11 let, zemřel 
v  Michalově u  Truhlářů. 
(Truhlářů byli strýc a teta 
mé matky). Mám ten 
okamžik z  odpoledne, 24. 
10. 1942, stále před oči-
ma. Před smrtí hodně trpěl 
a  musel brát na bolesti 
morfium. Tehdy bylo 
morfium dostupné jenom 
v  „Říši" v  Kašperských 
Horách. Jako malá 10–11 
let jsem tam musela chodit 
starou cestou přes Mílov 
sama. Přecházela jsem pro-
tektorátní hranice a cestou 
jsem zažívala moc strachu. 
Lesy byly hluboké a  cesta 
do Hor členitá a  dlouhá. 
Lékárník v  Horách mě už 
znal.

Na život v  Michalově 
mám však sousty vzpomí-
nek. U Truhlářů, kde jsme 
žili, se v letech 1939–1945 
stále „válčilo“ a  bojovalo 
s Hitlerem. Strejda „Truh-
lář“, Šebesta (Šebestián), 
a  můj táta každý večer 
roztáhli mapu a  radovali 
se z  Hitlerova neúspěchu. 
Můj táta se ale jeho pádu 
nedožil…

Obživu bylo za války 
snazší najít na venkově, 
a  kromě toho rostlo velké 
„bohatství“ v  lesích. Celé 
léto se chodilo na borůvky 
a brusinky a výdělky se pak 
použily na potřebné ošace-
ní. Postihlo to i mne-měla 
jsem v  lese krásný pocit 
a  měla jsem ještě peníze, 
které jsem si vydělala. Nad 
Michalovem se vypíná Po-
pelná hora (Aschenberg), 
kterou si místní lidé počeš-
tili na Ušniperk.

To byl zlatý důl pro 
všechny obyvatele. Všu-
de v  lesích se to černalo 
borůvkami, ty se tenkrát 
trhaly hřebeny, které byly 
k tomu přizpůsobeny. No-
sily se celé nůše borůvek 
k  „Rudlweinovi“, který 
z nich dělal víno. To vozil 
do Prahy (i do rodiny Dany 
Medřické) a na tom zboha-
tl. 

Na venkově bylo zvykem 
říkat lidem „po chalupách“. 
V Michalově tak říkali

„U  Zlatníků, Najhublů, 
Kolářů, Truhlářů, Jiříčků, 
Smolníků“, atd. Jinak už 
si všechny ani nepamatu-
ji. Jinak to tam bylo samý 
Voldřich a  to by se nikdo 
nevyznal.

Teď nevím, ve kterém 
roce to přesně bylo, (říjen 
1938) když Michalovem 
táhla tlupa německých 
vojáků a zabírala území až 
pod Kojzarů, takže jsme 
nemohli asi týden chodit 
do školy. Po určité době 
a  vyjednávání se hranice 
nakonec posunula až pod 
Popelnou horu, kde byla 
chalupa „U  Rezliny“. Od-
tud pocházela paní Stře-
lečková, babička Luboše 
Rataje.

Zábavou pro nás děti byla 
v  té době hra na „zaklep-
ku“. Miloš Kluiber z Vyše-
hradu pásal denně dobytek 
nad „Truhlářů“, kde byly 
pastviny a nízké stromečky 
a  tam jsme se vždy večer 

vyřádili. Teď už jsou tam 
vzrostlé stromy, už by se 
tam hrát nedalo.

A  stále vládne celému 
kraji Popelná hora, i když 
je celá porostlá lesy. Za 
mého mládí byl vrchol 
samé kamení. Chaloup-
ky v  Michalově jsou jako 
kuřátka horou chráněny. 
Když jsem byla mladá, 
zdálo se mi, že zde končí 
svět. Nikam dál z  Micha-
lova cesta nevedla.

V zimě bylo v Michalově 
zvlášť veselo. Kopec z Vy-
šehradu byl každý víkend 
obsazen lyžaři. Za mého 
mládí byla Šumava obsy-
pána sněhem tak dokona-
le, že jsme se do školy na 
Stachy mohly koulet. Jez-
dili jsme na sáňkách a  ti 
odvážnější na lyžích. Ono 
během války byla v  Mi-
chalově obsazena každá 
volná místnost, a  tak zde 
bylo plno lidí. Místní zvy-
ky se důsledně dodržova-
ly. Strašně jsem toužila po 
lyžích, ale na ty nebylo tak 
jsem se musela spokojit se 
sáňkami. Sáně byly vlastně 
šmejčky, kterými se sváže-
lo z  lesa dřevo. Šmejček 

jsme vytáhli po cestě na 
kopec až k  „Ušniperku“ 
a  pak jsme jeli rychle až 
k Felbingerovým skoro až 
do krámu.

Nad Barčáků vybudo-
vali sportovci skokanský 
můstek, který byl každý 
víkend v zimě zábavou pro 
Michalov. I  v  té těžké vá-
lečné době byl zde život 
pro nás děti zajímavý. Na-
konec jsem se i  já dočkala 
lyží. Byly sice po Miloušovi 
„Malířojc“, opravované ple-
chováním, ale byla jsem za 
ně šťastná. Tehdejší kování 
byly vlastně kožené pásky, 
které nedržely a často způ-
sobovaly pády.

Ještě si vybavuji jednu 
smutnou událost. Měla 
jsem kamarádku Zdeničku 
Vastlovou (od Bóhmischů 
– Pemišů) z  Jáchymova. 
Koncem 1. třídy, tj na jaře 
1938, šla na operaci slepé-
ho střeva a zemřela.

V roce 1945 jsem se z Mi-
chalova stěhovala do Nico-
va. Dodnes vzpomínám na 
krásné i krušné chvíle dět-
ství, prožité za války v Mi-
chalově.

MICHALOV
Anna Vrhelová, rozená Köhlerová, 86 let
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Více prostoru  
pro vás a  
vaše nápady.

Nadšení! Všechno 
ostatní najdete u nás.

 
 
 
 

 

 
 
 

 
 
 
 

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 stravováním aj.)
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SP ORT
ŠEST MEDAILÍ Z MČR V LETNÍM BIATLONU 
PRO SOKOL STACHY 

Letohrad  hosti l ve 
dnech 15.–17. 9. Mistrovství 
České republiky v  letním 
biatlonu žactva. 

A  přestože  počasí  – 
déšť, chlad a  vítr – mělo 
spíše  podzimní ráz, nic 
to neubralo z  bojovných 
výkonů mladých adep-
tů biatlonu.  Na východě 
Čech  se závodilo  v  šesti 
kategoriích  a  ve třech 
disciplínách. Na progra-
mu byly postupně  sprin-
ty,  štafety trojic  a  závody 
s  hromadným startem, ve 
kterých startovali žáci a žá-
kyně A, B a C. V sobotních 
sprintech a nedělních závo-
dech s hromadným startem 
jsme na startu vždy vidě-

li 291 dětí, ve štafetách se 
zapojilo do dění 261 startu-
jících.

Sokol Stachy po své 
krátké činnosti získal 
první historické mistrov-
ské medaile, které získala 
Hanka Randáková – Mi-
str ČR ve sprintu a Agáta 
Tušlová, která se stala cel-
kovou vítězkou Českého 
poháru. Sokol Stachy na 
M-ČR získal 6. medailí. 
,,Velmi dobře si vedl i nová-
ček v klubu Tomáš Hojdekr, 
který získal stříbro, bronz 
a  ,,bramborovou medaili". 
Klub Sokol Stachy po roce 
působnosti si tak vedl skvě-
le a doufáme, že v zimě na-
vážeme na tyto výsledky“ 

podotkl Bořivoj Kalíšek 
trenér. ,,Jsme spokojeni, no-
minovat se na závody není 
pro závodníky lehké, musí 
si vyběhnout body a  tak 
i nám doma zůstali ještě 3 
závodníci. Zimní sezóna je 
před námi a  děti čeká no-
minace na ZOH mládeže“ 
podotkla Petra Frühaufová 
trenérka ,,Nesmíme usnout 
na vavřínech a i nadále pra-
covat s mládeží, poděková-
ní patří i rodičům za jejich 
podporu a zájem“.

Další skvělé výsledky:
Sobotní sprint: žáci A: 4. 

místo Tomáš Hojdekr, žáci 
B: 15. místo David Eliáš, 
24. místo Ondřej Šilha, 31. 
místo Jakub Bouška žákyně 

B: 1. místo Hanka Randá-
ková, 6. místo Agáta Tušlo-
vá

Sobotní štafety: žákyně B: 
3. místo Sokol Stachy / Tu-
šlová, Randáková, Novotná 
/, žáci B: 4. místo Sokol 
Stachy / Bouška, Šilha, Eli-
áš /, žáci A: 2. místo Tomáš 
Hojdekr v  kombinované 
štafetě s KB Trefa.

Nedělní vytrvalostní zá-
vod se skupinovým star-
tem: žáci A: 3. místo Tomáš 
Hojdekr, žáci B: 9. místo Ja-
kub Bouška, 15. místo Da-
vid Eliáš, 22.místo Ondřej 
Šilha, žákyně B: 2. místo 
Agáta Tušlová, 26. místo 
Hanka Randáková
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SP OLEČEN SK Á KRONIK A

JUBILANTI 

Jubilanti v období července – října, kterým přejeme 
pevné zdraví, štěstí a spokojenost do dalších let:
Vítovcová Hana  Lesní Chalupy čp. 161
Miloslav Žižka  Stachy čp. 222
František Vintr  Stachy čp. 272
Přemysl Louda  Stachy čp. 367
Anna Voldřichová  Michalov čp. 248
Jaroslava Růžičková  Stachy čp. 320
Zdeňka Kůsová  Kůsov čp. 329
Anna Kortusová Říhov čp. 306
Jindřich Voženílek Zadov čp.9
Vladislav Stropnický Stachy čp. 337
Václav Švarc Stachy čp. 377
Vlasta Jeřábková Stachy čp. 174
Zdeňka Matějková Stachy 189
Zdeněk Albrecht Zadov 193

Nejmladší občánci naší obce:
David Šilhan Úbislav čp. 83
Zuzana Loudová Říhov čp. 367
Václav Sláma Jaroškov čp. 3
Ignác Michal Purmenský Michalov čp. 264
Jan Kadrnoška Stachy čp. 26

Opustili nás:
František Tomášek Stachy čp. 223   
 ve věku 79 let
Adolf Žižka Stachy čp. 376   
 ve věku 83 let
Jindřich Vintr Jirkalov  čp. 305
 ve věku 86 let
Otilie Záleská Stachy čp. 86   
 ve věku 92 let

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

V sobotu 30. září jsme letos již podruhé přivítali naše 
nejmladší občánky. Sešli jsme se v  obřadní místnosti 
Obecního úřadu ve Stachách v nezvykle vysokém počtu. 
Do života bylo přivítáno 6 chlapečků a 4 holčičky. Všem 
rodinám přejeme do dalších let hodně štěstí, radosti 
a spokojenosti. Mezi občany obce byli přivítáni: Karel, 
Marek, Victoria Natalia, Markéta, Sabina, David, Zuza-
na, Václav, Ignác Michal, Jan.


